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جزییات بازار ارز توافقی اعلام شد
 مدیر ارز بازرگانی مرکز مبادله ایران با اعلام این خبر که 
سامانه ارز توافقی، اولین سامانه ارزی معاملاتی کشور است، 
کرد: این سامانه یک سامانه جامع معاملاتی ارزی  کید  تا
است.»علی شهیدی« مدیر ارز بازرگانی مرکز مبادله با اشاره به 
گی های تالا ارز توافقی بیان داشت:به منظور فراهم سازی  ویژ
بستری مناسب برای تجار اقتصادی، طرحی با نظر  کارشناسان 
و متخصصان حوزه اقتصاد برنامه ریزی شد تا فرایند جدیدی  
جهت انجام معاملات ارزی در سامانه ای  آنلاین فراهم شود و 
صادرکنندگان و واردکنندگان بتوانند ارز و ریال خود را در این 

سامانه با قیمت پیشنهادی خود مبادله کنند.

راستی آزمایی برای اثبات ارز و ریال واقعی
 وی درباره فرآیند این سامانه بیان داشت: فرآیند تالار ارز 
توافقی اینگونه است که صادرکنندگان برای فروش ارز خود، لازم 
است یک سری از مراحل پیش از معامله را  طی کنند؛ صادراتی 
انجام شده و کوتاژی صادر شده است، آن کوتاژ وارد سامانه 
های پیشینی قبل از معامله خواهد شد و مشخص می گردد 
گی های  که هر فرد چه میزان ارز واقعی دارد؛ در واقع  یکی از ویژ
این سامانه این است که با توجه نوع فرآیند پیش معامله ای، 

ریسک معامله برای خریدار و فروشنده به صفر خواهد رسید.

بانک ها کارگزار هستند
  مدیر ارز بازرگانی مرکز مبادله ایران در ادامه بیان داشت: پس 
از این مراحل  و اثبات وجود ارز واقعی، صادر کننده ارز خود را 
به دست کارگزاری که بانک مرکزی تعیین می کند قرار می دهد و 
بر اساس سیاست گذاری بانک مرکزی این کارگزاران می توانند، 
بانک های عامل باشند.»شهیدی« در باره چگونگی کشف نرخ 
ارز در سامانه ارز توافقی گفت: پس از آنکه کارگزار موجودیت ارز 
را تایید کرد، به صادر کننده یا نماینده وی که همان کارگزاری 
است اجازه خواهیم داد تا در سامانه ارز توافقی، ارز خود را به 
فروش برساند؛ صادر کننده ارز خود را بر اساس نرخ پیشنهادی 
خودش در سامانه اعلام می کند که این نرخ اعلامی به عنوان 
نرخ پایه در سامانه ثبت خواهد شد.حال برای واردکنندگان 
یا خریداران مراحل به صورت معکوس انجام می شود؛ یعنی 
یک واردکننده یا خریدار می گوید من حاضرم این ارز را با فلان 
قیمت خریداری کنم  که به معنای سقف  قیمت خرید ارز معین 
می شود و پس از بررسی های لازم، همه سفارش های خرید 
و سفارش های فروش به هسته معاملاتی مرکز مبادله ایران 
منتقل می شود.مدیر ارز بازرگانی مرکز مبادله ایران با اشاره 
به کنترل و نظارت بانک مرکزی بر سامانه ارز توافقی  گفت: 
بانک مرکزی دسترسی های لازم جهت رصد جزئیات روند 

معاملات دارد.

قیمت گذاری دستوری وجود ندارد
 »علی شهیدی« درباره احتمال دخالت بانک مرکزی در 
تعیین نرخ ارز تصریح کرد: در تالار ارز توافقی نرخ مورد نظر به 
صورت کاملا توافقی قیمت گذاری و خرید و فروش می شود و 
بانک مرکزی در این تالار به هیچ عنوان دخالت نخواهد داشت 
و نرخ گذاری دستوری وجود ندارد. لازم به ذکر است که تالار ارز 
توافقی بستری گسترده دارد و ممکن است در آینده تالارهای 
مختلفی همچون تالار عمده  راه اندازی شود و بر اساس اهداف 
و سیاست های کلان برنامه ریزی خاص خود را داشته باشد؛ اما  
سیاستگذاری بانک مرکزی اینگونه است که در تالار ارز توافقی 

هیچ گونه قیمت گذاری دستوری نداشته باشد.

اولین سامانه ارزی معاملاتی کشور
 مدیر ارز بازرگانی مرکز مبادله ایران در بخش دیگری از 
گی های بازار ارز توافقی  اشاره کرد و  سخنان خود به دیگر ویژ
افزود: برای اولین بار یک سامانه معاملاتی ارزی در کشور ایجاد 
شده است که قبلا چنین چیزی نبوده است و سامانه هایی 
گی های این  همچون نیما معاملاتی نیستند. پس یکی از ویژ
سامانه ارز توافقی این است که در آن جور سازی ، معاملات 
خ در بستری کاملا شفاف  صورت خواهد  پایاپای و کشف نر

گرفت.

از بین رفتن ریسک  برای طرفین معامله
گی های این سامانه   وی در  ادامه گفت: یکی دیگر از ویژ
حذف ریسک معاملاتی برای طرفین معامله است که مانع 
از خالی فروشی خواهد شد؛ چرا که ریال و ارز ابتدا به دست 
یک کارگزار خواهد رسید و پس از راستی آزمایی و اثبات ثمن 
و مثمن معامله، وارد سامانه خواهند شد و تسویه صورت 
خواهد پذیرفت و ریسک معامله در سامانه ارز توافقی از بین 

خواهد رفت.

کاهش زمان انجام  معامله
 وی کاهش زمان جابجایی ارز را یکی دیگر از نکات برجسته 
تالار ارز توافقی عنوان کرد و بیان کرد : ما سامانه ارز توافقی را 
طوری طراحی کرده ایم تا کارگزاری ها اعتبار سنجی شوند  که 
گر در انتقال ارز تاخیر داشته باشند معاملات آنها محدودتر  ا
خواهد شد؛ از این رو، کارگزاران برای اینکه دچار  محدودیت 
نشوند  تلاش خود را خواهند داشت تا با کمترین زمان ممکن، 
جابجایی ارز را بین خریدار و فروشنده انجام دهند. مدیر ارز 
بازرگانی مرکز مبادله ایران  درباره راهکار رفع چند نرخی های 
موجود در بازار ارز خاطر نشان کرد: سامانه تالار ارز توافقی 
بستری برای صادرکنندگان و واردکنندگان است که بتوانند نرخ 
خود را با قیمت پیشنهادی خرید و فروش کنند و محدودیتی 
برای تعیین کف قیمت هم مشخص نشده است هرچند بستر 
سامانه هم برای چند نرخی بودن و هم برای تک نرخی بودن 
آماده است؛ اما اینکه آیا در بستر سیاست تک نرخی یا چند 
نرخی ارز اجرا می شود بستگی به سیاستگذاری های  کلان 
بانک مرکزی و دولت خواهد داشت؛ ولی تا کنون محدودیتی 
برای آن در نظر گرفته نشده است. همانطور  که گفتم در تالار 
ارز توافقی هیچ گونه قیمت گذاری دستوری نخواهیم داشت؛ 
نرخ گذاری بر اساس عرضه و تقاضا از سوی خریدار و فروشنده 

اعمال خواهد شد.

اخبار

حقیقی ها بازار را خریدند
 کندل روزانه شاخص کل بازار سرمایه امروز 
شنبه ۱۹ آبان، درحالی با رشد ۳۶۲۷۹ واحدی 
بسته شد که با بیش از ۶۰ هزار واحد اصلاح در 
هفته گذشته، روز چهارشنبه با پیراهنی سرخ 
بر تن، به تعطیلات رفته بود.شاخص کل بازار 
بورس تهران امروز شنبه ۱۹ آبان، در حالی کار 
خود را با رشد ۳۶۲۷۹ واحدی به پایان برد و 
بر فراز تراز ۲,۰۵۴,۱۵۶ واحد جای گرفت که 
خریداران به مسیر پیش رو و به فاصله کمتر 
از ۴۵ هزار واحدی تا تراز حادثه خیز ۲ میلیون 
و ۱۰۰ هزار واحدی چشم دوخته اند.اولین روز 
سبز هفته برای بورسی ها در حالی پایان یافت 
که شاخص کل در هفته گذشته بیش از ۶۰ هزار 
واحد اصلاح را تجربه کرده بود. از طرف دیگر 
شاخص کل هم وزن نیز نسبت به روز گذشته 
با افزایش ۹۰۰۶ واحدی مواجه شده و بر فراز 
۶۶۵,۵۰۴ واحدی ایستاده است.گفتنی است 
ارزش بازار بورس تهران در پایان معاملات 
امروز به بالای ۶۵ میلیون میلیارد ریال و عدد 

۶۵,۷۳۰,۳۷۱ میلیارد ریال افزایش یافت

ابهامات واردات آیفون 
ارائه  ضمن  ایران  موبایل  کنگره  دبیر   
توضیحاتی درباره وضعیت خریداران قبلی 
آیفون ۱۴ و ۱۵ به رفع ممنوعیت آیفون و اینکه 
هنوز ابهامات زیادی از جمله میزان ارزی 
که برای واردات تا پایان سال در نظر گرفته 
شده، کف و سقف واردات و اینکه چه کسانی 
کرد. به  کنند، اشاره  می توانند آیفون وارد 
گزارش ایسنا، اخیرا بعد از دو سال ممنوعیت، 
مصوبه ای در جلسه هیات دولت برای رفع 
ممنوعیت آیفون صادر شد که بر این اساس 
سه دستگاه شامل وزارت صمت، ارتباطات و 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری مامور شدند 
آیین نامه واردات را تدوین کنند. تعرفه واردات 
هم ابتدا در مصوبه ۹۶ درصد اعلام شده بود، 
اما بعدا اصلاح شد. در نهایت دبیر هیات دولت 
اعلام کرد که حقوق ورودی مربوط به گوشی 
اپل در سال جاری برای گوشی های بالای 
۶۰۰ دلار مطابق قانون بودجه در رویه تجاری 
۱۵ درصد و در سایر رویه ها ۳۰ درصد تعیین 
شده و برای گوشی های اپل ۶۰۰ دلار و پایین تر 
حقوق ورودی در رویه تجاری ۵ درصد و در 
سایر رویه ها ۶ درصد تعیین شده است. اما 
به نظر می رسد هنوز ابهاماتی در رابطه با رفع 
ممنوعیت واردات آیفون وجود دارد. محاسبه 
تعرفه گمرکی یکی از ابهاماتی است که باید 
پاسخ داده شود زیرا در روز گذشته گمرک ایران 
محاسبات گمرکی گوشی تلفن همراه آیفون ۱۶ 
و حقوق ورودی ۱۵ و ۳۰ درصد و مالیات و سایر 
موارد پرداختی در رویه تجاری و مسافری و 
پستی را بر اساس نرخ ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان و 
محاسبه قیمت تمام شده را اعلام کرد، اما امروز 
عنوان کرد که جداولی که در رابطه با تعرفه های 
منتشر  آیفون  موبایل های  گمرکی  عوارض 
شده، به این علت که واردات این برند موبایل 
ممنوع بوده، به روز شده و دقیق نبوده و شامل 
برخی ایرادات است و دفتر ارزش گذاری گمرک 
در حال به روز رسانی آن است و به زودی در 
 TSC گمرک یا کالایی  سامانه ارزش گذاری 
جهت اخذ حقوق و عوارض گمرکی در گمرکات 
ک عمل قرار گرفته و  بارگذاری خواهد شد تا ملا
بر مبنای آن حقوق و عوارض گمرکی در گمرکات 
در رویه تجاری و مسافری اخذ شود. بر این 
اساس ارزش گذاری جدید بر اساس قانون 
امور گمرکی استخراج، محاسبه شده، دقیق و 
به صورت رسمی منتشر می شود. در این رابطه 
محمدرضا عالیان - دبیر کنگره موبایل ایران 
- در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: قرار است 
موبایل های آیفونی که پس از ممنوعیت به 
صورت غیرتجاری وارد کشور شده، تحت ساز و 
که تعداد این  کار مشخصی رجیستر شود. چرا
موبایل ها کم نیست. تا قبل از ابلاغ مصوبه 
رفع ممنوعیت واردات نزدیک یک میلیون 
دستگاه موبایل آیفون ۱۴، ۱۵ و ۱۶ وارد کشور 
شده است. وی با بیان اینکه موبایل های 
که در زمان ممنوعیت به  آیفون ۱۴ به بالا 
صورت غیرقانونی وارد شده، با تعرفه ۳۰ درصد 
رجیستر خواهد شد، گفت: البته این در صورتی 
است که تعرفه ۱۵ درصدی واردات تجاری و ۳۰ 
درصدی مسافری در سیستم اعمال شود. در 
غیر این صورت باید منتظر عدد تعرفه جدید 
که مصوبه هیات وزیران مبنی بر  باشیم، چرا
رفع ممنوعیت آیفون با تعرفه های یاد شده 
ابهاماتی دارد و هنوز به دستگاه های اجرایی 
ابلاغ نشده است. عالیان افزود: موضوع مهم 
دیگر تعیین تکلیف واردات تجاری است. 
کد  گمرک، ایجاد  از روز گذشته، با ابلاغ به 
تعرفه در گمرک برای واردات مسافری شروع 
شده است. اما مسأله این است که آیا برای 
گر  واردات تجاری هم این اتفاق افتاده یا نه. ا
وضعیت واردات تجاری مشخص نشود، در 
آینده با مسأله قاچاق از طریق رویه مسافری 
مواجه خواهیم بود. دبیر کنگره موبایل ایران 
با بیان اینکه واردات از طریق رویه تجاری 
کرد:  با چالش هایی مواجه است، تصریح 
در اصل باید فقط تجاری که تخصصی روی 
سابقه  و  می کنند  همراهکار  تلفن  واردات 
واردات موبایل دارند، اجازه واردات داشته 
باشند. زمانی که واردات آیفون ۱۳ مجاز بود، 
مقرر شد واردات با ارز حاصل از صادرات خود 

انجام شود. 

  آرمان ملی– صدیقه بهزادپور: فاطمه مهاجرانی سخنگوی 
دولت چهاردهم چندی پیش در حساب کاربری خود در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت؛ » شرط عدالت نیست برای تولید برق، 
بخشی از جامعه با جان خود هزینه آن را پرداخت کند«، او ضمن 
هشدار نسبت به تبعات زیست محیطی مازوت سوزی، از توقف 
ج و اصفهان به دستور  ک، کر مازوت سوزی در سه نیروگاه ارا
رئیس جمهور خبر داد و پرداخت هزینه تولید برق با سلامت 
کید کرد که  مردم را مغایر با اصول ایمنی عمومی دانست و تا
خاموشی های منظم به مراتب بهتر از داشتن برق پایدار اما به 
قیمت جان مردم است. کارشناسان معتقدند؛ سرمایه گذاری 
برای بازسازی نیروگاه ها و روی آوردن به انرژی تجدیدپذیرها 
و... از جمله راهکارهای مواجهه با ناترازی انرژی در کشور است 
که هر ساله وضعیت دشوارتری نسبت به سال های گذشته 

پیدا می کند. 
  سرما و مازوت

 به گزارش »آرمان ملی«، این اظهارنظر سخنگوی دولت در 
شرایطی منتشر شد که سال هاست با مشکل ناترازی گاز و برق 
در فصل سرد وگرم سال روبه رو هستیم و تنها گزینه پیش رو 
کنون تعطیلی صنایع در گام نخست و البته قطع برق خانگی  تا
در روزهای پایانی دولت سیزدهم اعلام شده است. بدیهی 
کثر بخش ها با آغاز فصل سرد  است؛ ناترازی های انرژی در ا
سال، فقط قطعی منظم یا نامنظم برق یا گاز نیست، بلکه این 
روزها همچون سال های گذشته نگرانی ها نسبت به افزایش 
مازوت سوزی در نیروگاه ها با توجه به تشدید ناترازی های گاز 
و... و باز هم سرگردانی ها برای حل این معضل افزایش یافته 
است. محمدرضا وحیدی کارشناس برق در این باره گفت: هر 
ساله با شروع فصل سرما و افزایش مصرف گاز طبیعی در کشور، 
گوار آن دوباره  استفاده از مازوت سوزی در نیروگاه ها و تبعات نا
بر سر زبان ها افتاده است. این موضوع به دلیل کاهش تولید و 
ناترازی در تامین سوخت مورد نیاز، چندین چالش جدی برای 
کشور ایجاد می کند. از یک سو، با افزایش مصرف گاز، نیروگاه ها به 
سمت مصرف سوخت مازوت روی می آورند، سوختی که با میزان 
آلایندگی بالا باعث افزایش آلودگی هوا و تعطیلی اجباری صنایع، 
مدارس، ادارات و... و در نهایت وارد کردن صدمات روند تولید و 

اقتصاد کشور می شود. 
 تهدید سلامت عمومی 

لایندگی های شدید، انواع   او افزود: همزمان با افزایش آ
کشور افزایش  بیماری های تنفسی، قلبی، سرطان و... در 
می یابد و به این ترتیب خانواده ها در این راستا برای حل 
بحران های بهداشتی، درمانی خود متقبل هزینه های بسیاری 
می شوند، این در حالی است که به نظر می رسد دولت امکان 
سرمایه گذاری، بازسازی نیروگاه های موجود را ندارد و به این 
ترتیب با تشدید تحریم ها بسیار دشوار است به بهبود وضعیت 

تراز شدن انرژی گاز در سال جاری امیدوار باشیم. 
 افزایش قیمت؛ آری یا خیر؟

وحیدی درباره راهکار افزایش قیمت گاز یا دیگر انرژی ها به 
منظور رفع ناترازی انرژی گفت: قطعا بهینه ساختن مصرف 
را متعادل سازد،  کشور می تواند، میزان مصرف  انرژی در 
اما استفاده از این اهرم برای گروهی از افراد که نگرانی بابت 
پرداخت هزینه بالای مصرف انرژی ندارند، بازدارنده نخواهد 
بود و به این ترتیب اقشار آسیب پذیر در راستای افزایش قیمت 
حامل های انرژی متحمل سختی های بیشتری در مقایسه 
با گروه ثروتمندان خواهند شد. او توضیح داد: افزایش قیمت 

پلکانی حامل های انرژی می تواند گزینه مناسبی برای مقابله 
با مصرف نابجای سوخت باشد، از این رو هر فردی در صورت 
افزایش بیشتر انرژی با افزایش قیمت گاز یا برق و... باید هزینه 
بیشتری را پرداخت کند و به این صورت شاید بتوان از محل این 
هزینه ها و صرفه جویی های صورت گرفته درصدد بهینه شدن 

زیرساخت های تولید گاز و برق و... باشیم. 
ک   انرژی های پا

و  ک  پا انرژی های  توسعه  همچنین،  کارشناس  این 
تجدیدپذیر را یکی دیگر از گزینه های مواجهه با ناترازی برق و گاز 
و... دانست و گفت: توسعه انرژی های تجدیدپذیر که چندی 
است ایران نیز در این مسیر گام های اساسی برداشته است، 
از جمله راهکارهای مناسب برای جبران کمبود انرژی است، 
از سوی دیگر باید حتماً اقدامات فرهنگی مناسب از طریق 
مدارس، رسانه های تصویری، شنیداری و... به منظور تغییر 
الگوی مصرف انجام داد تا بتوان به وضعیت نسبتاً باثباتی در 
این زمینه دست یابیم. او اضافه کرد: ارتقای فناوری نیروگاه ها 
و استفاده از تجهیزات و فناوری های نوین می تواند از هدررفت 
، نیاز فوری به  انرژی در کشور جلوگیری کند. در حال حاضر
برنامه های جامع برای مدیریت منابع انرژی و کاهش وابستگی 
لاینده بیش از هر زمان دیگری احساس  به سوخت های آ
می شود. بهره برداری از منابع قابل قبول، بهینه سازی مصرف و 
مدیریت هوشمند انرژی می تواند به عنوان یک راه حل پایدار در 

جهت کاهش و تضمین سلامت عمومی باشد. 
 زمستان و تهدید کمبود گاز

 از سوی دیگر پیش بینی زمستانی سرد در سال جاری از سوی 
مدیرعامل شرکت ملی گاز، زنگ هشدار را برای افزایش مصرف گاز 
به صدا درآورد. وی اظهار داشت که امسال شاهد شروع زودتر از 
موعد فصل سرما نسبت به سال های گذشته هستیم و به همین 
دلیل، مردم زودتر از معمول به استفاده از سیستم های گرمایشی 
روی آورده اند. او با اشاره به تأثیر مستقیم کاهش دما بر افزایش 
، اعلام کرد که هر یک درجه کاهش دما، به میزان ۲۵  مصرف گاز
میلیون متر مکعب به مصرف روزانه گاز کشور اضافه می کند. این 
مقدار تقریباً برابر با ظرفیت تولید یک فاز از پارس جنوبی است. 
، می توان به اهمیت کاهش مصرف گاز در  با توجه به این آمار

روزهای سرد سال پی برد. وی همچنین بر اهمیت کاهش دمای 
کید کرد و گفت که کاهش یک درجه ای دمای  محیط زندگی تأ
خانه علاوه بر تأثیرات مثبت بر سلامتی افراد، می تواند منجر 
به کاهش ۶ درصدی مصرف گاز در هر خانوار شود. این امر به 
معنای صرفه جویی قابل توجه در مصرف انرژی و کاهش فشار 
بر شبکه گازرسانی کشور است. مدیرعامل شرکت ملی گاز در 
خصوص میزان ناترازی گاز در زمستان امسال، پیش بینی خود 
را بین ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون مترمکعب اعلام کرد. این بدان معناست 
که با توجه به افزایش مصرف گاز و محدودیت های تولید، ممکن 

است در برخی مناطق با کمبود گاز مواجه شویم. 
 جبر استفاده از مازوت 

محمدصادق مهرجو، کارشناس انرژی، معتقد است که در 
زمستان به دلیل افزایش مصرف خانگی و کمبود نقدینگی، 
که واردات  دولت مجبور به تامین مازوت برای صنایع است؛ چرا
سوخت مایع به دلیل قیمت دلاری و فروش ریالی آن برای دولت 
کید دارد که مازوت سوزی در شرایطی  صرفه اقتصادی ندارد. او تا
که با آلودگی های زیست محیطی مواجه هستیم، آسیب زاست و 
گزیر به استفاده  ، نا صنایع نیز به دلیل نبود جایگزین برای گاز
از مازوت می شوند که بر آلودگی هوا در شهرک های صنعتی 
می افزاید. مهرجو به جای محدودسازی مصرف، بر بهینه سازی 
کید کرده و پیشنهاد داده که نظام قیمت گذاری پلکانی  تقاضا تا
به طور جدی پیاده شود تا مصرف گاز در بخش خانگی مدیریت 
شود. وی خاطرنشان کرده است که تغییر سیستم گرمایش و 
سرمایش و صرفه جویی در مصرف گاز می تواند فشار را از روی 

مصرف نیروگاه ها بردارد و نیاز به مازوت سوزی را کاهش دهد. 
 لزوم تشکیل یک سازمان 

 این کارشناس انرژی با اشاره به پیش بینی برنامه هفتم 
کید کرده است که  توسعه برای تشکیل سازمان بهینه سازی، تا
سازمان بهینه سازی مصرف انرژی باید به صورت فراوزارتخانه ای 
و زیر نظر ریاست جمهوری تشکیل شود تا بتواند نقش نظارت و 
هماهنگی را در مصرف و بهینه سازی حامل های انرژی ایفا کند. 
کید دارد که نیاز است مدیریت مصرف انرژی  وی همچنین تا
در سمت تقاضا صورت گیرد تا نیاز به تولید اضافی که منجر به 

مازوت سوزی و آلودگی بیشتر می شود، کاهش یابد. 

»آرمان ملی« پیامدهای مازوت سوزی همزمان با افزایش مصرف گاز را بررسی می کند

برق سمی یا خاموشی سالم!

وزیر اقتصاد: 

 درآمد ناعادلانه توزیع شد
  وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: تلاش 
خود را برای جبران توسعه نیافتگی استان 
سیستان و بلوچستان به کار می گیریم و 
در این راستا توسعه منطقه آزاد چابهار و 
توسعه سواحل مکران برای ما اهمیت زیادی 
دارد. عبدالناصر همتی در نشست با فعالان 
اقتصادی استان سیستان و بلوچستان 
با بیان اینکه امیدوارم شاهد تحولات و 
توسعه خوبی در این استان باشیم، اظهار 
در  جینی  ضریب  و  بیکاری  خ  نر داشت: 
استان بالاست که نشان دهنده عدم تعادل 
درآمدی و توزیع ناعادلانه درآمد در استان 
است.  وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: این 
توسعه  باید  که  می دهد  نشان  موضوع 
استان و سرمایه گذاری در استان مورد توجه 
قرار گیرد. همتی گفت: صبح دیروز جلسه 
خوبی با مدیران بانکی برگزار شد که طی آن 
مدیران عامل پنج بانک اصلی کشور در آن 
حضور داشتند و قرار شد مسائل و مشکلات 
مطرح شده را پیگیری کردند.  وی ادامه داد: 
در این راستا، شرکت های سرمایه گذاری 

وابسته به بانک ها می توانند فعالیت خود 
را در استان گسترش دهند.  وزیر اقتصاد با 
اشاره به اینکه همچنین در این جلسه قرار 
شد اختیارات مدیرعامل مدیران بانک ها 
در استان افزایش پیدا کند، گفت: حدود ۵۰ 
درصد منابع بانک ها در استان سیستان 
الحسنه  قرض  صورت  به  بلوچستان  و 
است، بنابراین حق مردم استان این است 
که وامی که برای سرمایه گذاری در استان 
خ ترجیحی بوده و  دریافت می کنند به نر
چند درصد پایین تر از حالت عادی باشد.  
همتی با اشاره به توجه رئیس جمهور به رفع 
مشکلات استان سیستان و بلوچستان، 
افزود: پیش از سفر به استان با رئیس جمهور 
دیدار کردم که در این جلسه بر پیگیری 
کید کردند و در  مشکلات و مسائل استان تا
آینده نزدیک نیز رئیس جمهور به این استان 
سفر خواهند کرد.  وزیر اقتصاد گفت: اراده 
دولت بر این قرار گرفته که توسعه دریافتگی 
استان و کم کاری های گذشته جبران شود، 
البته این موضوع لطف دولت نیست بلکه 

است  استان  مردم  حق  و  دولت  وظیفه 
گردانده شود.  همتی  آنها باز که باید به 
خطاب به فعالان اقتصادی استان اظهار 
داشت: مطمئن باشید همه موارد، مسائل 
ح شده در طی این سفر را  و مشکلات مطر
در تهران پیگیری خواهم کرد؛ به عنوان وزیر 
اقتصاد اطمینان می دهم سیستم بانکی 
و سایر امکانات را به کار گیرم تا بخشی از 
عدم توسعه نیافتگی استان بهبود یابد. 
کرد: مسأله چابهار و توسعه  وی اضافه 
سواحل مکران و دریای عمان برای ما 
اهمیت زیادی دارد و کارهای خوب و قابل 
توجهی را در آنجا انجام خواهیم داد.  وزیر 
اقتصاد با اشاره به مشکلات مناطق آزاد 
گفت: مزیت های مناطق آزاد کاهش یافته، 
کنون درآمد آنها از فروش  به طوری که ا
زمین حاصل می شود این در حالی است 
که آن مناطق باید مرکز صادرات و جذب 
سرمایه گذاری و فناوری در کشور باشند. 
همتی یادآور شد: در صورت سرمایه گذاری 
در منطقه آزاد چابهار و توسعه آن منطقه، 

یز سرمایه گذاری وارد سایر مناطق  سرر
استان نیز خواهد شد.  وی با اشاره به شعار 
استاندار مبنی بر تحقق وحدت، امنیت و 
توسعه در استان سیستان و بلوچستان 
گفت: همه بخش های دولت برای تحقق 
این هدف تلاش می کنند که وزارت اقتصاد 
کرد.   نیز بخش توسعه را پیگیری خواهد 
یر اقتصاد ادامه داد: امیدوارم شاهد  وز
بی عدالتی  کاهش  مردم  بیشتر  وفاق 
بیشتر  اقتصادی  رشد  و  بیشتر  اشتغال 
گزارش،  این  اساس  بر  باشیم.  منطقه 
یر امور اقتصادی و دارایی با  نشست وز
فعالان اقتصادی عصر امروز در استانداری 
سیستان و بلوچستان برگزار شد که در این 
ح مسائل و  جلسه فعالان اقتصادی به طر
مشکلات خود پرداختند.  در این جلسه 
مشکلات مربوط به گمرک، شبکه بانکی، 
آزاد  منطقه  توسعه  تسهیلات،  اعطای 
چابهار، احداث خط آهن چابهار- زاهدان 
و مسائل مالیاتی مورد بحث و تبادل نظر 

قرار گرفتند.


